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Závaznost rozhodčí smlouvy při postoupení
pohledávky
Touto stručnou statí reaguji na článek JUDr. Luboše Chalupy Postoupení pohledávky a rozhodčí
doložka[1], ve kterém zmínil mimo jiné i právní názor, že: „…právním nástupcem rozhodčí smlouvy
(doložky) ve smyslu ustanovení § 2 odst. 5 zákona č. 216/1994 Sb., o rozhodčím řízení a o výkonu
rozhodčích nálezů, není postupník pohledávky ze smlouvy o úvěru či půjčce, neboť se nejedná o
univerzálního nástupce smluvní strany; právním nástupcem ve smyslu ustanovení § 2 odst. 5 zákona
o rozhodčím řízení je jen univerzální právní nástupce…“.

 

Podle ustanovení § 2 odst. 5 zákona o rozhodčím řízení, rozhodčí smlouva váže také právní nástupce
stran, pokud to strany v této smlouvě výslovně nevyloučí, dále podle ustanovení § 524 odst. 2 zákona
č. 40/1964 Sb., občanský zákoník, s postoupenou pohledávkou přechází i její příslušenství a všechna
práva s ní spojená. V případě postoupení pohledávky se jedná o singulární sukcesi, kterou se nabývá
jednotlivé právo. Jde o vstup právního nástupce do určitého práva, případně povinnosti anebo do více
práv případně povinností, které musí být však přesně vymezeny.

Ustanovení § 2 odst. 5 zákona o rozhodčím řízení nelze vykládat tak, že právním nástupcem je jen
univerzální právní nástupce. Toto ustanovení samo, ani zákon o rozhodčím řízení, neobsahuje
ustanovení, které by termín „právní nástupce“ zužovalo toliko na univerzálního právního nástupce a
nevztahovalo by se na případy sukcese singulární. Už jenom z tohoto důvodu je zřejmé, že
postupníka i dlužníka nadále zavazuje postupitelem a dlužníkem sjednaná rozhodčí smlouva.
Kdybychom připustili výklad termínu právní nástupce i v jiných právních předpisech tak, že jednou
by se za právního nástupce považoval univerzální a jindy singulární nástupce, či případně oba dva,
bez toho aniž by to konkrétní právní předpis sám vymezil, vedlo by to k nečekaným důsledkům při
aplikaci těchto právních předpisů.

Stanoví-li ustanovení § 524 odst. 2 občanského zákoníku, že s postoupenou pohledávkou přechází i
všechna práva s ní spojená, pak s ní jistě mimo jiné přechází právo věřitele – postupníka domáhat se
uplatnění svého práva u soudu. A jestliže smluvní strany vyloučily působnost soudu k projednání a
rozhodnutí o jejich sporu a sjednaly si rozhodčí smlouvu, pak jen těžko můžeme postupníka zbavit
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jeho práva domáhat se svého práva u příslušného rozhodce, či stálého rozhodčího soudu.

Autor tohoto článku se neztotožňuje ani s dalšími právními názory v článku pana JUDr. Chalupy.
Týká se to zejména otázky platnosti či neplatnosti rozhodčích doložek ve spotřebitelských
smlouvách. V poslední době bylo na toto téma  uveřejněno značné množství názorově rozdílných
odborných textů i soudních rozhodnutí soudů nejrůznějších stupňů. Tato otázka si však zaslouží
mnohem větší prostor, než je tento stručný článek, a autor se proto tímto tématem a na tomto místě
zabývat nebude.

Jako poslední poznámku k článku JUDr. Chalupy si autor dovoluje učinit tu, že kategoricky odmítá
právní názor, že výkon funkce rozhodce ad hoc za úplatu na základě zvláštního zákona je poskytování
právní pomoci, které vyžaduje zvláštní zákonné oprávnění, jinak se jedná o nedovolené podnikání.

Poskytování právních služeb (dříve poskytování právní pomoci) upravuje zákon č. 85/1996 Sb., o
advokacii, ve znění pozdějších předpisů. Podle ustanovení § 1 odst. 2 zákona o advokacii:
„Poskytováním právních služeb se rozumí zastupování v řízení před soudy a jinými orgány, obhajoba
v trestních věcech, udělování právních porad, sepisování listin, zpracovávání právních rozborů a
další formy právní pomoci, jsou-li vykonávány soustavně a za úplatu…“. Rozhodce rozhoduje spor
zúčastněných stran. Výsledkem rozhodovací činnosti rozhodce je buď rozhodčí nález nebo usnesení,
tedy rozhodnutí. Podle ustanovení § 1 odst. 1 zákona o rozhodčím řízení, tento zákon mimo jiné
upravuje rozhodování majetkových sporů nezávislými a nestrannými rozhodci. Dále podle ustanovení
§ 5 odst. 1 zákona o rozhodčím řízení je povinen rozhodce vykonávat svou funkci v souladu s tímto
zákonem a dalšími předpisy.

Shrneme-li shora uvedené, poskytování právních služeb se soustředí zejména na zastupování v řízení
před soudy a jinými orgány, kdežto rozhodce při své činnosti nezastupuje nikoho, ani žádnou ze
zúčastněných stran a naopak o jejich sporu jako nezávislá autorita, na které se strany dohodly
(případně stanovily způsob, jak počet i osoby rozhodců mají být určeny), rozhoduje. S ohledem na
shora uvedené nelze dospět k názoru, že výkon funkce rozhodce je poskytováním právní služby a z
téhož důvodu se nemůže také jednat o trestný čin neoprávněného podnikání.

Mgr. Petr Pavelka
právník Společnosti pro rozhodčí řízení, a.s.

Společnost pro rozhodčí řízení, a.s.

Sokolská třída 60
120 00 Praha 2 - Nové Město

Tel.:   + 420-224 941 949
Fax :  + 420-224 942 546
e-mail: spolecnost@rozhodci-rizeni.cz

--------------------------------------------------------------------------------

[1] Uveřejněn dne 09.11.2010 na portálu epravo.cz pod č. 67466 >>> zde

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-o-advokacii-13608.html
http://www.rozhodci-rizeni.cz/
mailto:spolecnost@rozhodci-rizeni.cz
http://www.epravo.cz/top/clanky/postoupeni-pohledavky-a-rozhodci-dolozka-67466.html
http://www.epravo.cz


Další články:
Jak fungují plánovací smlouvy v reálných situacích (1. díl)
10 otázek pro … Michala Lieskovana
Souhrn významných událostí ze světa práva
Oceňování senior center a domovů se zvláštním režimem v nemovitostních fondech
Změna výroby na příkaz mateřské společnosti bez finanční kompenzace vzniklých ztrát?
Judikát NSS, který mění pohled na převodní ceny
Rozvod? Už k němu nemusíte. Shrnutí podmínek, za jakých nebudete u soudu vyslýcháni,
dokonce ani nebude nutná Vaše osobní účast
Jaké klíčové změny přináší návrh novely stavebního zákona?
Byznys a paragrafy, díl 26.: Smírčí řízení jako alternativní nástroj řešení sporů mezi
podnikateli
Preventivní restrukturalizace
Odpovědnost státu za nesprávný úřední postup exekutora: Je stát skutečně „posledním
dlužníkem“?
Pozemkové úpravy aneb „malé“ vyvlastnění

https://www.epravo.cz/top/clanky/jak-funguji-planovaci-smlouvy-v-realnych-situacich-1-dil-120605.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/10-otazek-pro-michala-lieskovana-120733.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/souhrn-vyznamnych-udalosti-ze-sveta-prava-120555.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ocenovani-senior-center-a-domovu-se-zvlastnim-rezimem-v-nemovitostnich-fondech-120732.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zmena-vyroby-na-prikaz-materske-spolecnosti-bez-financni-kompenzace-vzniklych-ztrat-judikat-nss-ktery-meni-pohled-na-prevodni-ceny-120586.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zmena-vyroby-na-prikaz-materske-spolecnosti-bez-financni-kompenzace-vzniklych-ztrat-judikat-nss-ktery-meni-pohled-na-prevodni-ceny-120586.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/jake-klicove-zmeny-prinasi-navrh-novely-stavebniho-zakona-120604.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/preventivni-restrukturalizace-120589.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/odpovednost-statu-za-nespravny-uredni-postup-exekutora-je-stat-skutecne-poslednim-dluznikem-120606.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/odpovednost-statu-za-nespravny-uredni-postup-exekutora-je-stat-skutecne-poslednim-dluznikem-120606.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pozemkove-upravy-aneb-male-vyvlastneni-120654.html

